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Megnyitott a Sóstói Piac

Fõszezon és fejlesztések Sóstón
Az állatparki szezon folyamatos, és a turisztikai att-

rakció fejlesztése is, hiszen a Jégkorszakkal párhuzamo-
san épül a madárröpde. A Tófürdõ májusi nyitását köve-
tõen hétvégétõl már a Parkfürdõ is várja a vendégeket, s
mivel a nyári szezonban az Aquarius Élményfürdõvel
együtt használható, duplázódhatnak az élmények. Utób-
biról a második oldalon írunk, csakúgy, mint a skanzen
élményportás, kézmûvességet elõtérbe helyezõ lehetõ-
ségeirõl, az idõrendben negyedikként megjelent attrak-
cióról, az ismét nagyobb fokozatba kapcsoló szökõkút-
ról pedig itt.

Hangulatos, üdítõ látványt nyújt a sóstói zenélõ szökõ-
kút. Az ország egyik legnagyobb és leglátványosabb ilyen
jellegû attrakciója a turisztikai szezonhoz igazítva mû-
ködik. Jelenleg az úgynevezett elõszezoni mûködési rend

van érvényben, de június 17-étõl már kezdetét veszi a
fõszezon, ami azt jelenti, hogy változik a zenei kínálat
és a hét minden napján délelõtt 11 órától gyönyörködhet-
nek benne a késõ esti órákig, várhatóan még nagyobb
tömegeket vonzva ezzel.

Ó-ó-ó, Afrika

Zajlik az „India-ház és Madárröpde létesítése a Nyír-
egyházi  Állatpark  területén” címû pályázat 3. projekt-
eleme. Ennek keretében Afrikai madárröpde épül a Nyír-
egyházi Állatparkban, de különleges majmokat is bemu-
tatnak majd benne. A kivitelezés 2022 õszén kezdõdött
és a tervek szerint az idei év második felében készül el.
Az õszi nyitásig egy figyelemfelkeltõ látványterv-kollek-
ciót mellékelünk az újabb beruházásról.

Legós játéknap

2000 gyerek játszott önfeledten a Sóstói Múzeumfaluban múlt csütörtökön, a LEGO Kids Play rendezvény keretein
belül. A nyíregyházi gyár által szervezett rendhagyó gyereknapon a sporttevékenységektõl a programozási feladato-
kig, a mozaiképítéstõl a fenntarthatósági projektekig csupa olyan tevékenység várta a diákokat, melyeket a játékon
keresztül történõ tanulás elõsegítésére terveztek, s amikbõl a késõbbiek során is inspirációt meríthetnek.

Június 9-tõl ismét megnyitott a Sóstói Piac a Blaha
Lujza sétány melletti szökõkút környezetében.

Az immár nyolcadik éve megrendezendõ Sóstói Piac
hetente öt napon át, szerdától vasárnapig, délután 16
órától napnyugtáig várja az érdeklõdõket, a helyi ter-
melõk, ipar- és népmûvészek által kínált portékák szé-
les kínálatával.

A vásársorozaton 3 tematikus értékesítési kör váltja
egymást alkalomról alkalomra. A Búza téri piac  áru-
sai, az „Aranykapu” Népmûvészeti Egyesület iparmû-
vészei és népmûvészei, valamint a Nyíregyházi Fog-
lalkoztatási Paktum kataszterének tagjai színesítik a
sóstói délutánok hangulatát.

A vásárnaptár megtalálható a nyiregyhaza.hu
weboldalon.

Idén is lesz Zene Sóstón!
Ismét elindul a nyíregyháziak, valamint a városunk-

ba érkezõ turisták egyik kedvenc programsorozata, a
Zene Sóstón. Június 14-tõl augusztus 23-ig szerdai és
szombati napokon koncertek fogadják majd az érdek-
lõdõket este fél 7-tõl a Sóstói Piacon.

Júniusi program:
Június 14. Ukulele Trió (világslágerek ukulelén)
Június 17. Greasy Hats (blues)
Június 21. Queen Forever Tribute Band Hungary

(Queen-dalok)
Június 24. Tibi a hegyrõl (rockzene)
Június 28. Polip Band (slágerek)
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A forró nyári hónapokban a legtöbbünk számára a víz-
parti pihenés az elsõ számú szabadidõs program, ehhez
azonban nem kell a tengerig utazni, hiszen Nyíregyhá-
zán minden megtalálható, ami a frissítõ kikapcsolódás-
hoz kell. A sóstói Parkfürdõ tele van felfedezésre váró
élményekkel, kiváló szolgáltatási színvonala miatt a leg-
magasabb, ötcsillagos minõsítésû strandok között tartják
számon – június 9-én pedig megnyitotta kapuit, és egé-
szen a nyár végéig várja a fürdõzni vágyókat.

Kiváló szolgáltatási színvonala miatt a sóstói Parkfür-
dõ a legmagasabb, ötcsillagos minõsítésû strand, ahol
gyermekmedence, vadvízi sodrófolyosó, hatalmas csalá-
di medence és több nagysebességû óriáscsúszda is talál-
ható. A csodás virágligetek, az óriástölgyek és a simoga-
tó, hatalmas pázsitfelületek már önmagukban egyedülál-
lóvá teszik a Parkfürdõt, de itt található Magyarország
legnagyobb vízi koktélbárja is, ahol június 23-tól a sze-
zon végéig minden szerdán és pénteken éjszakai fürdõ-
zésre várják a vendégeket. A Parkfürdõ június 9-én meg-
nyitotta kapuit, a múlt keddi sajtótájékoztatón Podlovics
Lajos, a Sóstó-Gyógyfürdõk Zrt. vezérigazgatója elmond-
ta, számos újdonsággal várják a fürdõzni vágyókat.

Növényligetek, nap- és nyugágyak

– Nagyon nagy munka elõzi meg mindig a Parkfürdõ
nyitását, egy elég intenzív felkészülési idõszakon vagyunk

Kinyitott a nyíregyházi Parkfürdõ

túl. Növényekben nagyon sokat fejlõdtünk, olyan átala-
kításokat végeztünk épületbontásokkal, amelyek még
átláthatóbbá teszik a helyszínt, nagyobb szabadságél-
ményt adva ezáltal a vendégeknek. Csodálatos növény-
ligeteket hoztunk létre, egynyári és évelõ növényeket
ültettünk ki több ezres nagyságrendben. Lesznek idén
bérelhetõ napágyaink is, mindamellett, hogy megmarad-
nak a korábbi, ingyenesen használható nyugágyaink. De
beszereztünk baldachinos nyugágyakat is, amelyek szin-
tén bérelhetõ formában a vendégek rendelkezésére fog-
nak állni, és nagyon sokban javítják majd a strand képét
is – mondta el Podlovics Lajos.

Az idei év egyik különlegessége, hogy a június 9-ei
nyitást követõen – a lakossági igényeket figyelembe véve
– reggeli úszásra várják az akár munkaidõ elõtt felfrissül-
ni vágyókat, reggel 6 és 8 óra között.

Egy jeggyel használható

– A fedett Aquarius Élményfürdõ és a Parkfürdõ
egy jeggyel használható a szezonban. Attól függet-
lenül, hogy most kinyitjuk a Parkfürdõt, nem változ-
nak a jegyáraink, minden medence és minden csúsz-
da a nyitvatartási idõben szabadon használható a
vendégek által. Megmaradnak a kedvezményes
délutános, 17 óra utáni belépõjegyek a nyári sze-
zonban is. Garantált programok, bábszínház, gye-
rekanimáció, aqua-zumba és -torna – ezek továbbra
is elérhetõek lesznek, úgyhogy nagyon színes nyár-
nak nézünk elébe itt, a Parkfürdõben – tájékoztatott
Podlovics Lajos.

Izgalmas programok

A nyár számos izgalmas programot tartogat, júliusban
Országos Strandfoci Fesztivált rendeznek, augusztusban
a hagyományokhoz hûen SóstóSerFeszt is lesz, szeptem-
berben pedig az Extreme Trail által szervezett terepaka-
dályfutó verseny egyik helyszíne lesz a Parkfürdõ.

(Szerzõ: Farkas Fanni)

A nyugdíjasok nagy kedvezménnyel, 70
év felett pedig ingyen látogathatják a köz-
gyûjteményeket, múzeumokat, így a Sós-
tói Múzeumfalut is. A skanzen a hét kü-
lönbözõ napjain kézmûves tevékenységek-
kel és élõ portákkal várja a vendégeket a
nyári idõszakban.

Szövés, gyertyamártás, fazekasság, illat-
zsákkészítés, bõrözés és nemezelés – a meg-
jelölt napokon ezek közül válogathatnak
az érdeklõdõk. Az élõ portákon pedig népi
gasztronómiai bemutató, nagymosás bemu-
tató, teakóstoló és játszóudvar is színesíti a
skanzenben töltött idõt.

Nagyszülõk, unokákkal
A tapasztalat azt mutatja, sokszor a

nagyszülõkkel látogatnak el a gyerekek a
múzeumfaluba, a skanzen továbbra is szá-
mít rájuk, és kedvezményekkel várja az
idõsebbeket.

Élõ porták, kézmûves élmények

– Mindamellett, hogy az aktív nyugdí-
jasokra is számítunk, fontosak számunkra
az öregotthonokban lévõ nyugdíjasok is,
akik még el tudnak látogatni a múzeum-
faluba. A törvény elõírja, hogy 70 év fe-
lett a múzeumfalu ingyenes, illetve a nyug-
díjasok számára nagyon kedvezményes
jegyet biztosítunk, és azt szeretnénk, hogy
ha mind abban tudnánk segíteni az ottho-
nokat, hogy élményszerû látogatást kap-
janak itt az idõsotthonokban élõ nyugdí-
jas korúak. Mihez nyúlhatnánk egy falu-
ban, mint azokhoz a munkafolyamatok-
hoz, ami egy konyha vagy lakóház kör-
nyékén szokott zajlani? Így például fogad-
tuk õket tavaly kenyérdagasztásra, vajké-
szítésre, idén tervezzük azt, hogy befõtt-
készítésre, -berakásra, lekvárfõzésre fog-
juk invitálni a szépkorúakat – nyilatkozta
Baloghné Szûcs Zsuzsanna, a Sóstói Mú-
zeumfalu igazgatója.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)
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A holokauszt áldozataira emlékeztek Aláírták a megállapodást a kínai
fõiskolával

Nemzeti Összetartozás Napja, kopjafaavatással
Az I. világháborút lezáró Trianoni Békediktátum 103.

esztendejében ismét emlékezik a magyarság, a háború-
ból vesztesként kikerülõ állam fájdalmas gyászáról, mely
több mint 23 millió embert és területünk kétharmadát
érintette. Nyíregyházán az eseménysorozat Nyírszõlõ-
sön kezdõdött, majd a Hõsök terén és Sóstóhegyen foly-
tatódott a két éve felállított Életfánál, június 2-án.

Az ünnepség díszvendége dr. Simicskó István korábbi
miniszter volt. – Az elsõ világháborúban egy nagyon ve-
szélyes fegyvert vettek elõ, egy ceruzát. Ceruzával raj-
zolták meg az új országhatárokat. Kegyetlen fegyver, hi-
szen a történelmi Magyarországot rendkívüli szigorral
büntették, és ezzel együtt az egész magyarságot – mondta
el a Hõsök terén az országgyûlési képviselõ.

met sosem szabad feladni, célokat kell kitûznünk a nem-
zeti közösségünket szolgálva. Nyíregyháza polgármes-
tere, dr. Kovács Ferenc is ezt hangsúlyozta az ünnepi
eseményen. – Annyi tragédiát túlélt a magyarság, és
micsoda erõ van e mögött, amibõl ma is táplálkozunk,
akár tudunk róla, akár nem. Ha belegondolunk az el-
múlt három évbe, és hogy ilyen nehézségek közepette
Nyíregyháza mégis folyamatosan fejlõdik, miért lehet
ez így? A nemzeti összetartozásunk miatt, amit az em-
lékmû is szimbolizál.

A közösség csodákra képes

Az ünnepség Sóstóhegyen folytatódott, ahol felavatták
a nemzeti összetartozást idézõ kopjafát és emléktáblát,
mely egy hatalmas közösségi munka eredményeként ké-
szült el.

– A közösség ereje csodákra képes. Határtalan ereje
van azt keresni, hogy miben tudunk segíteni másoknak,
ezzel csodákat lehet létrehozni, és mi a jövõben is ezt
fogjuk tenni – fogalmazott Ágoston Ildikó önkormányzati
képviselõ Sóstóhegyen.

A nemzeti összetartozást idézõ kopjafa átadóján dr.
Szabó Tünde országgyûlési képviselõ ünnepi beszédé-
ben kiemelte, ez az emlékhely nemcsak megerõsíti az
összetartozásunkat, hanem értéket is közvetít. – Trianon
egyik legfõbb üzenete, hogy az erõsek együttmûköd-
nek, összefognak, a gyengék elbuknak, összetörnek és
széthullanak. A magyar összetartozás határokon átívelõ
egysége ma szellemi és lelki magasságokban, közös
értékeink alapján teremti újjá a történelmi Magyaror-
szágot.

Tovább kell adnunk

Nyírszõlõs közössége is a hagyományokhoz hûen meg-
emlékezést tartott az emlékmû elõtt, ahol Jászai Meny-
hért alpolgármester, a térség önkormányzati képviselõje
köszöntõjében elmondta, kötelességünk és feladatunk,
hogy emlékezzünk és tanítsuk a jövõ generációját, hogy
a Trianonról írtakat ne csak tanulják, hanem érezzék is. –
Június 4-e ma már nemcsak a békediktátum aláírásának
napja, hanem 2010 óta a Nemzeti Összetartozás Napja
is, ezzel is kifejezve, hogy az államhatároktól függetle-
nül minden magyar a nemzet része.

(Szerzõ: Farkas Fanni)

„Emlékezz és emlékeztess” – a holo-
kauszt több ezer nyíregyházi és környék-
beli áldozata elõtt tisztelegtek ezzel a
gondolattal a Bernstein Béla téren június
elsõ vasárnapján.

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkor-
mányzata, a Váci Mihály Kulturális Köz-
pont, a Nyíregyházi Zsidó Hitközség és az
Eötvös Károly Magyar-Izraeli Baráti Kör a
Holokauszt Nyíregyháza és környéke ál-
dozatainak emlékére tartott ünnepi meg-
emlékezést június 4-én. A holokausztnak
több millió európai, zsidó származású
ember esett áldozatul. A nyíregyházi ön-
kormányzat ezt a korábban névtelen teret
a Kossuth utcai toronyház mögött Bernstein
Béla térnek nevezte el a világ zsidóságá-
nak egyik jelentõs rabbija után. Itt kezdõ-
dött a megemlékezés, ahol dr. Kovács Fe-
renc, Nyíregyháza polgármestere is beszé-
det mondott.

– A mai napon azokra a 79 évvel ez-
elõtt történt szörnyû tettekre emlékezünk,
melynek fájdalmát még mindig hordoz-
zuk. Sajnos már egyre kevesebben van-
nak, akik személyes példájukkal emlé-
keztethetnek arra, hogy milyen volt ak-
kor a világ. De nem szabad elfelejtenünk
azt a 17 ezer vármegyei, köztük 5 ezer
nyíregyházi lakost, akiket deportáltak,
akiknek az élete egy pillanat alatt meg-
változott. Akik összezsúfoltan, levegõtlen
vagonokban érkezve, embertelen körül-
mények között, haláltáborokban vesztet-
ték életüket. A veszteség pedig mind-
annyiunké. A magyar zsidóságot ért gyöt-
relmeket az egész magyar nemzet hor-
dozza.

Fontos az emlékezés

Dr. Kovács Ferenc azt is kiemelte, kö-
zösen kell tenni azért, hogy ne feledjük el
az áldozatokat. Beszéde után Szerdócz
Ervin, az Újpesti Zsidó Hitközség fõrabbi-
ja a magyarországi zsidóság történetét
idézte fel, és az emlékezés fontosságára
hívta fel a figyelmet.

A Nyíregyházi Egyetem a nemzetközi
kapcsolatainak bõvítése során együttmû-
ködési megállapodást kötött a kínai
Csungkingi Ipari Mûszaki Fõiskolával.

Június elején fogadták a kínai Csung-
kingi Ipari Mûszaki Fõiskola delegáció-
ját a Nyíregyházi Egyetemen. A köszön-
tõk után az intézmény alelnöke bemu-
tatta a fõiskolát, ezt követõen aláírták a
két intézmény közötti általános együtt-
mûködési keretmegállapodás dokumen-
tumait. Az eseményen említett képzési
területek, melyben a kínai fõiskola és a
magyar egyetem nagy valószínûséggel
együtt fog mûködni: az informatika-mes-
terséges intelligencia világa, illetve a
mûvészet.

– Felkerülünk Kína térképére, ez jelen-
tõs lépés. Nyíregyházán nagy a kínai né-
pesség. Ahhoz, hogy ez ne csak a keres-
kedelem és az elemi szolgáltatószektor
szintjén jelenjen meg, hanem nagy hoz-
záadott értékû technológiai együttmûkö-
désekben is, az kell, hogy megfelelõ mély-
ségû merítése legyen a kínai kultúrának
térségünkben – emelte ki dr. Szabó György
rektor.

11 intézet, 53 szak,
17 000 hallgató

A Csungkingi Ipari Mûszaki Fõiskola
jogelõdjét 1956-ban alapították, míg jelen-
legi formájában 2000 óta mûködik, ami-
kor két oktatási intézmény összeolvadá-
sával létrejött a jelenlegi fõiskola, hason-

lóan a Nyíregyházi Egyetemhez, melynek
elõdje 2000-ben két intézmény integráci-
ójából jött létre. 11 intézetben 53 szakon
több mint 17 ezer nappali tagozatos hall-
gató tanul. A Csungkingi Ipari Mûszaki Fõ-
iskola nem csupán képzéseket kínál, ha-
nem a kutatás és az innováció bázisa is: a
fõiskolához több mint 1300 szakcikk és 500
szabadalom köthetõ.

Ideális esetben 2025-ben fogadna az
egyetem kínai hallgatókat is, akik alap-
képzettséget már korábban szereztek, a
nálunk eltöltött két szemeszter után euró-
pai diplomát kapnának.

A rektor szerint az egyetem befoga-
dókészsége, az élhetõ és vonzó környezet
hozzájárultak ahhoz, hogy városunk tan-
intézményét választották a kínaiak. A fe-
lek remélik, hogy mind magyar, mind kí-
nai oldalról gyümölcsözõ lesz az együtt-
mûködés, és sokat tanulhatnak mind az
oktatók, mind a hallgatók.

Nemzeti összetartozás

Dr. Simicskó István ünnepi beszédében azt is kiemel-
te, bármilyen nehéz idõszakot is élünk meg, a küzdel-

– Van egy zsoltárunk, amiben az hang-
zik el, milyen jó és kellemes, amikor a
testvérek együtt vannak. Számomra fel-
emelõ és megható, hogy Önök itt vannak
velünk, osztoznak a gyászban és az emlé-
kezésben. A zsoltár szerint, milyen jó, hogy
együtt vagyunk, hogy emlékezhetünk
Önökkel és Önök emlékeznek velünk.

A deportálásnak nyíregyházi zsidók ez-
rei estek áldozatul. Értük helyezték el az
emlékezés koszorúit és köveit a Holo-
kauszt-emlékmûnél. Az ünnepi megemlé-
kezés a Kótaji úti zsidó temetõben gyász-
istentisztelettel zárult.

(Szerzõ: Farkas Fanni)
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Az elektromosautó-ipari beruházások korszakát éljük a zöld átállás jegyében
A közgyûlés által egyhangúlag elfogadott Befektetésösztönzési Stratégiával vett lendületet az ipari park fejlesztése

Miért dél felé bõvülnek a nyíregyházi iparterületek?
Milyenek az adottságai az újabb, országos szempontból
is egyedi 500 hektáros övezetnek? Hogyan gondolkodott
az önkormányzat már elõre környezettudatosan a terve-
zéskor? Milyen felméréseket végeztek el még az elsõ
beruházók megérkezése elõtt, és ez miért fontos? Ezekre
a kérdésekre is választ adott Bartók Dávid, a Nyíregyhá-
zi Ipari Park Nonprofit Kft. ügyvezetõje.

– A város déli részén korábban 130 hek-
táros ipari parkot alakítottak ki. A 2000-
es évek elején indult az iparosodás arra,
a Flextronics Kft. volt az elsõ betelepü-
lõ, s 2019 végére telt meg teljesen.

Befektetésösztönzési
Stratégia

– A második nagy lendület 2019-tõl számolha-
tó, amikor Nyíregyháza közgyûlése egyhangúlag elfogad-
ta a Befektetésösztönzési Stratégiát. Ennek rövid- és kö-
zéptávú céljai között szerepelt többek között, hogy kiajánl-
ható ipari területeket fejlesszenek a város közigazgatási
határán belül. A bõvítés 2020 elején indult, több fázisban,
elõször 88 hektárral, majd 323 hektárra nõtt a terület. Ma
több mint 500 hektár áll rendelkezésre, melynek jelentõs
része már a ’90-es évek elején is tartalék ipari területként
szerepelt a szabályozási terveken, így a város nem új irányba
kezdett fejlesztést, hanem a meglévõt folytatta.

Meglévõ iparterületek lakóövezetekbe
ékelõdve

– Talán kevesen számolnak utána, de Nyíregyházán
összesen öt iparterület van, ebbõl egy ipari park, mely-
nek a nagyarányú bõvítése most zajlik. Található egy a
Derkovits utca mentén, ahol például a Michelin, Conti-
nental, Eissmann helyezkedik el, a másik a Tünde utcá-
nál, ott a Hübner, az MCE Kft. és a Dunapack is dolgozik.
Kevesen tudják, de a Tokaji úti piac környékén is létezik,
ám a legjelentõsebb – ami nem ipari park – a nyugati
iparterület. Itt önmagában több mint 100 hektár a LEGO
Kft., s mellette néhány kis- és középvállalkozás mûkö-
dik, mint a Realtherm. Mivel a Tünde és Derkovits utcák
jelentõs mértékben be vannak ékelõdve a lakóövezet közé,
így ott semmilyen bõvítésre nincs lehetõség. A Déli Ipari

Park viszont jóval távolabb van, ráadásul 20 éve folyik a
környéken ipari termelés. Ismert vállalkozás a Jász-Plasz-
tik, de nemrég költözött oda a Nyír-Lift Kft., s ott a Wittur
Kft., korábbi nevén Sematic Hungária.

Rendkívüli logisztikai adottságok

– A déli területnek logisztikai szempontból kiváló
az elhelyezkedése. A régi 4-es számú fõút keresz-

tülhalad rajta, s nem messze van tõle az M3-as.
A sztráda északi oldalán terül el az új 500 hek-
tár nagyobbik része, a kevesebb pedig a déli
oldalán. A park nyugati oldalán halad a 100-
as vasúti fõvonal, a keleti oldalán a 113-as
vasútvonal, iparvágány-kialakítási lehetõség-
gel. Közel van a 4-es számú fõút is, mely Nyír-

egyháza és Debrecen közötti szakaszának négy-
sávosítását már konkrétan tervezik.

Nyugati iparterület: az erdõs részek
miatt nem ott bõvítettek

– A logisztika azonban csak az egyik kiemelt szem-
pontja volt a bõvítésnek, természetesen az összes lehetõ-
séget számba vettük a Befektetésösztönzési Stratégia el-
fogadása után, mikor felmerült a kérdés, hogy tulajdon-
képpen merre lehet fejleszteni? Mivel a nyugati iparterü-
let, tehát a LEGO környezetében erdõs területek vannak,
az ottani területelõkészítés sok fa kivágásával járt volna,
ami nem volt célja az önkormányzatnak akkor sem, most
sem. A déli övezetnél, a korábbi tartalékterületnél viszont
nincs erdõs érintettség, s mint mondtam, a lakóövezetek-
tõl is távolabb esik.

Az iparfejlesztés a helyi gazdaság
mozgatórugója

– Jelenleg az ország egyik legnagyobb volumenû ipari
park-bõvítése zajlik, ami országosan minden bizonnyal
benne van a TOP3-ban, persze a debreceni kiemelkedik.
De többször elhangzott már a kormányfõtõl és miniszte-
rektõl, hogy a Debrecen–Nyíregyháza–Miskolc háromszög
kiemelt fejlesztése elõtérbe van helyezve. Ha stratégiai
és jövõtervezési szempontból nézzük, ipartelepítés nél-
kül sokkal lassabb mértékû egy város fejlõdése. Elég, ha
csak a helyi iparûzési adó várható alakulását nézzük, mely

tavaly átlépte a 10 milliárd forintot. Az ilyen volumenû
beruházásokkal ez jelentõs mértékben tovább nõhet. De
számos területre van kihatása: munkahelyek jönnek létre
– gondoljunk csak egy fájó pontra, az Electrolux év végi
távozására, mely újra rámutat a folyamatos munkahelyte-
remtés fontosságára. A fejlesztések összességében ahhoz
segítik hozzá a várost és a dolgozókat, hogy hosszú távon
megtalálják Nyíregyházán a számításaikat. Arról nem be-
szélve, hogy az érdeklõdõ, csúcstechnológiát képviselõ
gyárak világszinten is elismertek a saját szférájukban.

A W-Scope és a Boysen már elõkészít

– Két cég már meg is érkezett, a dél-koreai W-Scope
720 millió eurós beruházással, 82,5 hektár területet vásá-
rolva, 1200 munkahelyet teremtve szeparátorfilmet fog
gyártani. Õk már elkezdték az építkezést, aki az M3-ason
az országhatár felé közlekedik, a nyíregyházi pihenõhely-
rõl jól láthatja a nagy volumenû építkezést. A német Boysen
vállalatcsoport 16,5 hektáros területen hozza létre az eddi-
gi legnagyobb gyártóüzemét, majdan 400 embernek mun-
kát adva. Õk akkumulátor tartó-takaró fémlemezeket fog-
nak készíteni Nyíregyházán, a régészeti feltárás után az
autópálya másik oldalán a földmunkák kezdõdnek.

Elektromosautó-ipar a zöld átállásért

– S hogy miért pont õk? Tudni kell, hogy jelenleg vi-
lágszerte az ilyen jellegû cégek vannak többségben a
beruházási piacon, akik területet keresnek, nagyjából
ezen iparág köré épülnek. 2019 óta százas nagyságren-
dû megkeresést kezeltünk, s azt érzékeljük, hogy az
elmúlt két évben az érdeklõdõk zöme az elektromosautó-
iparág köré csoportosul, vagy annak valamilyen beszál-
lítói. Azt is látni kell, hogy az Európai Uniónak van egy
irányelve, amely szerint 2035 után nem lehet belsõ égé-
sû motorral szerelt autókat értékesíteni. Ez a zöld átál-
lás magával hozza azokat az elektromos autókhoz kap-
csolódó gyárakat, cégeket, akik pont ezt készítik elõ.
Ezekre a vállalatokra égetõen nagy szükség van, hogy a
klímacéloknak meg lehessen felelni.

Elõzetes vizsgálat
a talaj- és talajvíz-szennyezettségrõl

– Ugyanakkor ez felvet egy fontos kérdést, mégpedig a
környezetvédelmi szempontokat, melyek elsõdlegesek
voltak nálunk már a tervezésnél is, hiszen az ipari park
fejlesztését több éves folyamat elõzte meg. Ekkor meg-
határoztuk az elõkészítõ munkák körét, amelyek szüksé-
gesek ahhoz, hogy Nyíregyháza vonzó befektetési cél-
pont legyen. Nem minden vizsgálatot lett volna szüksé-
ges megcsinálni, de a város elvégeztetett 2022 májusá-
ban egy úgynevezett talaj- és talajvíz-szennyezettségi
felmérést, mely során több mint 100 helyen fúrtak ezen a
többszáz hektárnyi területen. Ebbõl készült egy szakértõi
jelentés. A kormányhivatal fõosztálya kiadott róla egy
kapcsolódó határozatot, ami megállapította, hogy a fej-
lesztési területen a talaj és a talajvíz milyen szennye-
zettséggel rendelkezik. A konklúzió, hogy mivel mezõ-
gazdasági terület volt, a használatból adódóan néhány
esetben vannak határérték-túllépések.

Elõre gondolkodott a város

– Elõzetes vizsgálati dokumentációt is készítettünk az
ipari park-fejlesztésre, látható tehát, hogy a város elõre
gondolkodik. Rendelkezésre áll a 2022 májusi állapot,

tehát a mindenfajta beruházás megkezdése elõtti, erede-
ti helyzet. Ez nagyon fontos, hiszen ha a jövõben csiná-
lunk vizsgálatot, lesz összehasonlítási alapunk a kontroll
és számonkérhetõség jegyében.

Önkormányzati monitoring rendszer

– A másik fõ alkotója az elõrelátó, környezettudatos
gondolkodásnak egy önkormányzati monitoring rendszer
felállítása, melynek lényege, hogy az ipari tevekénysé-
get a város nyomon tudja követni. Ennek több eleme van:
tervezünk talajvízfigyelõ monitoring kutakat, levegõ-
szennyezettségi méréseket, kontrollméréseket. Sõt, tájé-
koztatjuk a leendõ betelepülõket a város ezirányú tervé-
rõl, így ebbe nekik be kell csatlakozniuk.

Figyelnek a vízre

– Egy fontos monitoring elem a vízfelhasználásról
szól. Ez a tisztított szennyvíz, vagy másképpen ipari
víz felhasználását teszi kötelezõvé a nagy vízigénnyel
rendelkezõ betelepülõk számára. Ezt úgy kell érteni,
hogy a lakosság által már egyszer felhasznált vizet meg-
tisztítják, s ezt vezetik be az ipari parkba, s használják
fel a cégek. Így meg tudjuk óvni a vízbázisokat, s újabb
tisztítás után újra vissza lehet vezetni az adott gyárba a
vizet, ezzel a körkörös folyamattal jelentõsen lehet csök-
kenteni a hálózati víz felhasználását. A korábban már
részletezett, szintén pluszban készített Komplex Fenn-
tarthatósági Intézkedési Keretrendszerünk még több pon-
tot tartalmaz. S ne feledjük, ezek a mi saját elvárása-
ink, de a hatósági ellenõrzés is folyamatos a kormányhi-
vatal részérõl, ami manapság is zajlik, vármegyeszerte.

Tervezik az infrastruktúrát

– Egy újabb lépés volt, hogy januárban aláírta a város a
tervezési szerzõdést az új 500 hektár infrastrukturális ter-
vezésére. Ez a komplex csomag az elektromos áram ki-

vételével minden mást tartalmaz: víz, szennyvíz, ipari
víz, utak, közvilágítás, kamerarendszer, s az ehhez szük-
séges tereprendezések, valamint a közmûudvar létreho-
zását. Mikor a mostani szerzõdés alapját képezõ progra-
mot múlt év nyarán-õszén megfogalmaztuk, eleve szere-
pelt benne az ipari víz ipari parkba való bevezetésének
tervezési elvárása, ez is mutatja az elõre gondolkodást,
nem most kezdtünk el ezzel foglalkozni. Maga a megva-
lósítás várhatóan három fázisban zajlik majd.

Eddig 53 milliárd forint kormányzati
támogatás

– Az önkormányzat a mai napig 53,5–54 milliárd kor-
mányzati támogatást kapott minderre 4 kormányhatáro-
zat keretében. Ebbõl 33,7 milliárd az új ipari park alállo-
másának megterveztetése, megépítése, s 184 megawatt-
nyi elektromos áram odavitele. A többibõl a város elvé-
gezte a területelõkészítõ munkákat, zajlik a tervezés, s
mindezt további kiegészítõ alapállapot-jelentések elké-
szítésével is folytatjuk.

Nyíregyháza rendkívül vonzó célpont lett

– Mindezzel egy igazán egyedi, jó elõkészítettségû
ipari parkja lesz Nyíregyházának. Egyébként a befek-
tetési tárgyalások során kapott visszajelzések szerint
az a kevésbé látványos munka, amit a város eddig el-
végzett, egyértelmûen hozzájárul ahhoz, hogy a Nyír-
egyházi Ipari Park rendkívül vonzó célpontja lett a
befektetõknek. Sok olyan területet elõkészítõ dokumen-
tumot tudunk ugyanis átnyújtani, melyek hiánya az õ
beruházási ütemezésükben akár 3–6 hónapnyi csúszást
jelentenének. A város – bár nem volt kötelezõ – elké-
szítette elõre, így nekik ezeket nem kell elvégezni,
példa erre a régészeti úgynevezett egyes lépcsõs vizs-
gálat, a lõszermentesítés stb. Mivel a cégek szoros
határidõkkel dolgoznak, üdvözölni szokták, hogy az
ilyen jellegû elõkészítést mi már elvégeztük, s az ér-
deklõdés folyamatos irántunk.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)
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Sportos bizonyítványosztás
Lassan befejezõdik a tanév az iskolásoknak. A nyíregy-

házi sportcsapatok számára már megtörtént a bizonyít-
ványosztás, és vegyes eredmény született. Volt, aki kivá-
lóra teljesített, és olyan is, aki pótvizsgára kényszerült.

Mozgalmas idõszak van a nyíregyházi sportolók háta
mögött. Számos meccs, kupatalálkozó, vagy éppen nem-
zetközi verseny volt az elmúlt hónapokban, sok-sok nyír-
ségi versenyzõvel.

A Fatum Nyíregyháza nõi röplabdaegyüttese teljesí-
tette a célkitûzést, az elsõ négyben végzett a bajnokság-
ban, a Magyar Kupában pedig bronzérmes lett. A csapat
rosszul kezdte az idényt, majd az edzõcsere után jobb
eredményeket ért el. Már javában zajlik a keret kialakí-

tása a következõ szezonra, és az eddigi igazolások biza-
kodásra adnak okot.

Futsalosok az NB I-ben

Az A’ Stúdió Futsal Nyíregyháza most jutott fel a futsal
NB I-be, és remekül szerepelt! A bajnoki döntõs Berettyó-
újfalut is legyõzte a csapat, és végül biztosan maradt bent
az élvonalban. A meccseikre hétrõl hétre egyre többen
voltak kíváncsiak, és remek gólokat láthatott a közönség.

A nagypályás csapatunk már nem volt ilyen sikeres. A
Nyíregyháza Spartacus hol Sényõn, hol Balmazújváros-
ban, hol Kisvárdán játszott. Az otthontalanság mellett
sérülések nehezítették rendre a csapat dolgát, és az edzõ-
cserék sem segítettek. Végül osztályozóra kényszerült a
gárda, melyen legyõzte a Veszprémet, így megõrizte tag-
ságát az NB II-ben. A Bozsik Akadémia utánpótláscsapa-
tai közül viszont több együttes is feljutott, a nõi csapat
pedig második lett, épp csak lecsúszva az NB I-rõl.

Sajnos a kosárlabdagárdáink nem voltak sikeresek. Bár
az utolsó pillanatig harcoltak a bennmaradásért, az sem
a Hübner Nyíregyháza BS-nek, sem a NYÍKSE-Szegfû
Bútornak nem sikerült.

Helebrandt Máté a vb-n

Sikerült viszont kiharcolnia a vb-részvételt Helebrandt
Máténak. Olimpikon gyaloglónk ott lehet az augusztusi

budapesti világbajnokságon. Sztankovics Anna úszó és
az atléták bajnoki érmeket szereztek, Barna Bianka Do-
rottya az úszók ifjúsági Eb-jére utazhat, a Sportcentrum
U15-ös fiú kézilabdacsapata bajnok lett. A leány röplab-
daegyüttesek a döntõben szerepeltek, a lány kosarasok-
nál több korosztályos válogatott is van, és a vízilabdások
is eredményesek voltak. Részt vett fiatal tekésünk a vi-
lágbajnokságon, sportolónk a Transzplantáltak Világjáté-
kán, ökölvívónk a vb-n. Tarjányi István érmekkel tért haza
a világkupa versenyekrõl, jó eséllyel pályázik a párizsi
paralimpiára.

 (Szerzõ: Dankó László)
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3 érdekesség a hazai konyha kedvencérõl,
a rántott húsról

Ön tudta, hogy a világ legnagyobb rántott
húsát 70 négyzetméter nagyságúra készítet-
ték el? Az érdekességek mellett azt is meg-
osztjuk Önnel, hogy milyen valódi alapsza-
bályok vonatkoztak a magyarosítás elõtt a
bécsi konyha királyára, továbbá cikkünkbõl
azt is megtudhatja, hogy a rántott ételek
gasztrovilágában mit is neveztek a szegények
aranyának.

1. A Guinness-rekordot megdöntõ rántott
hús, amellett, hogy a 70 négyzetméteres terü-
letével nagyobb, mint a belvárosi lakások nagy
része, 1200 kilogrammot nyomott, ami körül-
belül 5–8 házi sertés vágósúlyának felel meg.
Elkészítéséhez 400 darab sertésbordát, 4000
tojást, 250 kiló zsemlemorzsát használtak fel
és 3800 liter olajban sütötték ki.

2. Eredetileg a bécsi szeletet (Wiener
Schnitzel) – a hazai szokásokkal szemben nem
karajból, hanem – száznapos borjú zsenge
húsából készítették, melyet 1 centiméteres vas-
tagságúra szeltek. Pillangóvágással, azaz kö-
zépen egy metszéssel majdnem átvágták a húst,
de még éppen úgy, hogy a kés ne hatoljon át
teljesen, ez szétnyitva a pillangó szárnyaira
hasonlít. Ezzel az eljárással növelhetõ a hús
mérete. Egy 20. századi német szakácskönyv
alapján a panírozás során egy kevés zsírt ke-
vertek a felvert tojásba, ezáltal más ízélményt
nyújt egy klasszikus bécsi szelet. A tökélete-
sen elkészült Wiener Schnitzelt pedig citrom-
karikákkal tálalták.

3. A hús „aranyozása” az 1500-as évek
környékén meglehetõsen népszerû és bevett
szokás volt a bizánci udvarban. Bizonyos for-
rások alapján egy gazdagságot fitogtató lako-
ma után a szakácsok megelégelték ezt a fény-
ûzést és elkészítettek a „szegények aranyával”,
azaz sárgálló morzsájú panírral bevont ételt,
így ezáltal már a szegények számára is megfi-
zethetõvé vált ez a fogás.

A rántott hús már legalább 100 éve a hazai
konyha gasztronómiai slágere és várhatóan
csúcstartó is marad még néhány évtizedig.
Nyugdíjas ellátottjaink egyik nagy kedvence a

panírozott karaj, így a Baptista Tevékeny Sze-
retet Misszió (BTESZ) étlapján is visszatérõ fo-
gásként szerepel ez az örök klasszikus.

A BTESZ házhoz szállítással kedvezményes,
kétfogásos, finom ebédet (leves+fõétel) bizto-
sít nyugdíjasoknak! Önnek csupán változatos
étlapunkról kell választania. További informá-
ciókért hívja ingyenesen a Baptista Tevékeny
Szeretet Misszió zöldszámát: 06-80/900-368,
vagy tekintse meg a rendelés menetét a
btesz.hu/etlap honlapon.

Válasszon jövõ heti étlapunkról, majd hívjon
minket:

06. 19., HÉTFÕ
A: Fokhagymakrémleves – Milánói sertésszelet
B: Vegyes gyümölcsleves – Brassói aprópe-
csenye, pirított burgonya

06. 20., KEDD
A: Csontleves – Sült tarja, szárazbabfõzelék
B: Karfiolleves – Budapest csirkeragu, párolt
rizs

06. 21., SZERDA
A: Tarhonyaleves – Húsgombóc, paradicsom-
szósz, fõtt burgonya
B: Vegyes zöldségleves – Vadas sertéstokány,
spagetti

06. 22., CSÜTÖRTÖK
A: Lencsegulyás leves – Tejbegríz
B: Frankfurti leves – Nutellás gombóc

06. 23., PÉNTEK
A: Májgaluskaleves – Tejszínes csirkemell,
bulgur
B: Lebbencsleves – Sült kolbász, sárga-
borsófõzelék
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Június 18-án rendezik a 7. Decathlon Élménypróbát
Nyíregyházán. Ezúttal is számos érdekes programmal és
23 akadállyal várják a futókat a szervezõk. Az esemény
helyszíne az Erdei Tornapálya lesz.

Ez egy jó csapatépítõ és családi program. Sok cég indít
csapatot, de sportegyesületek is többnyire képviseltetik
magukat. Az Élménypróba remek alkalom arra is, hogy
valaki most kezdjen el rendszeresen mozogni. 

Számos kiegészítõ program is várja a résztvevõket. A
Régió Gyerekszigeten már hat hónapos kortól lehet él-
ményakadályokat kipróbálni a Mászókázó jóvoltából. Ezen
a „játszószigeten” kap helyet a Waldorf iskola, a Szigeti
Tanya gyermek-kalandpályája, de lesz arcfestés, a sóstó-
hegyi Ökosuli pedig állatsimogatóval érkezik majd a ren-
dezvényre. Ki lehet próbálni egy különleges sportos tár-
sasjátékot is, melyet két nyíregyházi testnevelõ fejlesztett
ki. Idén a Magyar Honvédség is részt vesz az eseményen,
30 katona és élsportolók, olimpikonok.

Idén hazánkban rendezik az Atlétikai Világbajnoksá-
got, melynek a szervezõi kitelepülnek az Élménypróbára
és természetesen rengeteg meglepetéssel készülnek a részt-
vevõknek. Mivel nem versenyrõl van szó, a fõ cél az, hogy
mindenki a saját tempójában teljesítse a távot. Mindenki
érmet és ajándékcsomagot kap. Idén is keresik és díjaz-
zák a legnagyobb létszámú, a legkreatívabb, a legbuli-
sabb társaságot és Nyíregyháza legnagyobb létszámú is-
kolai csapatát. De lesz színpadi produkció és tombolasor-
solás is. (További részletek: www.elmenyproba.hu)

Decathlon Élménypróba:
5 km és 23 akadály
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Színháztörténeti kiállítás,
vezetéssel

A Bessenyei Társaság 2023 elsõ fél-
évének utolsó összejövetelét rendha-
gyó módon,  június 16-án 15.00 órá-
tól tartja, melynek keretében a Szín-
háztörténeti kiállítást tekintik meg ve-
zetéssel, a  Szindbád Színháztörténe-
ti  Rendezvénytérben  (Színház u. 2).

Mindennapi betegségeink
Az MH 2. vitéz Vattay Antal Területvédelmi

Ezred Honvédelmi Oktatási és Kulturális Köz-
pont, a VOKE Vasutas Mûvelõdési Ház és
Könyvtár, illetve a Magyar Huszár Alapítvány
várja az érdeklõdõket az alábbi elõadásra.

Mindennapi betegségeink. Elõadó: Vonat-
kóné Mokánszki Sára hadnagy, MH Egészség-
ügyi Központ, Nyíregyháza. Idõpont: június 13.
14.00 óra. Helyszín: VOKE Vasutas Mûvelõ-
dési Ház és Könyvtár, Toldi u. 23.

Öregedés mûvészete
A Kelet-Magyarországi Szépkorúak Aka-

démiájának ismeretterjesztõ elõadássoro-
zata.

Június 21. 15.00: A kétszáz éves Him-
nusz születése és Kölcsey élete. Elõadó: dr.
Csorba Sándor professzor, dr. Murányiné
Csorba Zsuzsanna mesterpedagógus, kö-
zépiskolai tanár. Helyszín: Váci Mihály
Kulturális Központ. A belépés díjtalan.

Idõsek Akadémiája
Életritmus-bioritmus.
Elõadó: dr. Papp Katalin egye-

temi docens, Debreceni Egyetem
– Egészségtudományi Kar.

Idõpont: június 22. 14.00 óra.
Helyszín: Nyíregyházi Szociá-

lis Gondozási Központ Nappali
Ellátó Centrum, Nyíregyháza, Õz
u. 16.
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Lapok az evangélikus elemi iskola
dísztermének történetébõl 2.

Egy idõben oktatási célokra az evangélikus elemi
iskola tantermeit a Polgári Leányiskola, a Kereskedõ
Tanonciskola és az Evangélikus Leánygimnázium taná-
rai és tanulói is igénybe vették, így õk is a díszterem-
ben tartották megemlékezése-
iket, évzáró vizsgáikat és ün-
nepségeiket. Különösen az
Evangélikus Leánygimnázium
életében volt nevezetes hely
e nagyterem, hiszen itt vette
kezdetét története az 1917.
szeptember 10-i tanévnyitó ün-
nepséggel. A tanári kar és a ta-
nulók e teremben búcsúztatták
1933 júniusában szeretett igaz-
gatójukat, Adorján Ferencet is,
nyugalomba vonulása alkal-
mából. Az 1918-ban alapított
Városi Felsõ Kereskedelmi Iskola díszterem hiányában
mindig albérletre kényszerült ünnepségei méltó lebo-
nyolításához, így ünnepeltek itt 1934 márciusában.

Természetes, hogy az iskolát fenntartó evangélikus
egyházközség is rendszeresen igénybe vette a Fõgim-
názium nagyterme mellett az elemi iskola dísztermét
is. A teljesség igénye nélkül: tartottak itt elõadásokat,
evangelizációkat, istentiszteleteket, finn ünnepséget és
megemlékezést Károli bibliafordításának 350. évfordu-
lója alkalmából.

A Tiszavidéki Evangélikus Egyházmegyének elsõsor-
ban a tanítóegyesülete használta a dísztermet. A temp-
lomépítõ õsök emlékét is idézték az 1936. október 26-
án tartott díszközgyûlésükön, amelynek keretében le-

leplezték Pazár István, Székfy
Gyula, Ruhmann Andor, Kézdi
István és Fazekas János taní-
tók arcképeit. 1939-ben kon-
ferenciát rendeztek, amelynek
központi gondolata az egyhá-
zi iskola evangélikus jellegé-
nek kérdése volt. 1940-ben az
egyházmegye presbitereinek
szerveztek konferenciát, 1941-
ben az évi rendes közgyûlé-
süknek adott helyet.

A város 1924 szeptemberé-
ben ünnepelte az örökváltsági

szerzõdés megkötésének 100. évfordulóját. Ebbõl az
alkalomból nagyszabású mezõgazdasági, ipari és kul-
turális kiállításokat és vásárt rendeztek. Számíthattak
az evangélikus központi elemi iskolára is, amelynek
dísztermében a városi történelmi csoport nyert elhelye-
zést. Nyíregyháza város múltjára vonatkozó emléke-
ket, bútorokat, zászlókat, festményeket, kéziratok tö-
megét állították ki.


